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Comisia Europeanã
lanseazã o anchetã a
excedentului de cont
curent al Germaniei

Comisia Europeanã (CE) a decis
sã lanseze o analizã aprofundatã a
excedentului mare de cont curent al
Germaniei, considerând cã acesta
afecteazã economia Europei.

Preºedintele Executivului european,
Jose Manuel Barroso, a declarat:
“Germania a avut un excedent im-
portant de cont curent, care justificã
o anchetã aprofundatã”.

Comisia recomandã anchete apro-
fundate pentru 16 state membre care
se confruntã cu diferite provocãri ºi
potenþiale ameninþãri ce prezintã un
risc de contagiune pentru zona euro,
respectiv întreaga UE.

Producþia industrialã din
zona euro a scãzut peste
aºteptãri

Producþia industrialã din zona
euro a scãzut peste estimãri în luna
septembrie, în condiþiile în care au
fost înregistrate rezultate negative în
toate sectoarele, cu excepþia celui
energetic. Scãderea este raportatã la
luna precedentã, iar în ritm anual
producþia a crescut, ceea ce indicã un
semn de redresare a regiunii.

Producþia industrialã din zona
euro a scãzut cu 0,5% în septembrie,
faþã de august, conform Eurostat.
Analiºtii estimau un declin de 0,3%.

În ritm anual, producþia a crescut
cu 1,1% în septembrie, dupã o scã-
dere de 1,1% în august. (V.R.)

GUVERNUL INVESTIGHEAZÃ RETROCEDÃRILE DIN ARDEAL

Bãeºu, ANRP: „Vinovaþii retrocedãrilor ilegale
sã fie cãutaþi printre judecãtori sau primari”
lMãnãstirea Bixad, ultima revendicare în materie de retrocedãri a
Bisericii Greco-Catolice

R estituirea imobilelor sau
terenurilor confiscate în
perioada regimului co-

munist reprezintã una dintre cele
mai importante, dar ºi controver-
sate legi create de autoritãþile de
la noi din þarã, fiind o „priorita-
te” a tuturor guvernelor care s-au
succedat, în ultimii 23 de ani, la
putere.

Fiecare guvern a venit cu propria
strategie privind retrocedãrile, fiind
înaintate variante diverse de la resti-
tuiri în naturã, cu bani, cu puncte sau
echivalentul în acþiuni.

În timp ce autoritãþile abilitate lu-
crau de zor la punerea pe hârtie a le-
gii restituirilor, pãduri din Transilva-
nia, ºcoli ºi chiar Biserici erau retro-
cedate „la capul gol”, reprezentativ
în acest sens fiind cazul satului

Nadãº care, în proporþie de 90%
(8.700 de hectare de teren) a fost dat
unei familii care pretinde cã ar fi pro-
prietarul de drept al respectivului
aºezãmânt.

Când satul a fost retrocedat,
Romsilva a fãcut un dosar de revi-
zuire profesional, pe cinci capitole,

prin care dovedea nulitatea deci-
ziei de restituire, însã revizuirea a
fost respinsã de judecãtorul Boloº
Floriþã, conform deciziei Tribuna-
lului.

La câteva sãptãmâni distanþã, pro-
curorii DNA l-au acuzat (pe data de
11 iulie) pe judecãtorul Boloº Floriþã
de infracþiuni precum luare de mitã
sau complicitate la fals în înscrisuri
sub semnãturã privatã.

Ca urmare a cazurilor semnalate,
în ultima perioadã, cu privire la resti-
tuirile abuzive din Ardeal, premierul
Victor Ponta a declarat, ieri, cã va
înfiinþa o comisie care sã investighe-
ze modul în care au fost fãcute retro-
cedãrile.

ALEXANDRA CRÃCIUN

(continuare în pagina 13)

LEGEA

ANAF vrea sã impoziteze penalitãþile
de întârziere
l Poate Fiscul sã intervinã în raporturile contractuale dintre privaþi?

Problema dreptului autoritãþi-
lor fiscale de a interveni în
contractele încheiate între

profesioniºti în vederea determinãrii
veniturilor viitoare impozabile din
penalitãþile de întârziere are în vede-
re cel mai posibil, prevederea potri-
vit cãreia contractul încheiat de pãrþi
are valoare de lege.

AV. DANIELA COSTACHE
ROVIGO

(continuare în pagina 11)

Clarificãri de la BVB
Î

n urma articolului publicat astãzi
(n.r. 13 noiembrie) în ziarul Bur-
sa cu titlul “O cale prin care Lu-

cian Anghel sã devinã Goldman
Sachs” dorim sã facem câteva preci-
zãri importate.

Considerãm cã ele sunt necesare
pentru a clarifica anumite aspecte le-
gate de rolul preºedintelui BVB Lu-
cian Anghel în listarea companiei
Romgaz la Bursa de Valori Bucu-
reºti.

1. Lucian Anghel, Preºedintele
BVB nu a fost implicat în listarea
Romgaz din partea consorþiului care
a intermediat acest proces. Implica-
rea d-lui Anghel a fost ºi este în vir-
tutea poziþiei de preºedinte al Bursei,
promovând compania Romgaz ºi be-
neficiile listãrii la BVB.

2. Preºedintele BVB nu a fost ºi nu
poate fi implicat în nici un fel în eva-
luarea companiei Romgaz. Evalua-
rea s-a realizat de cãtre consorþiul
care a intermediat listarea, conform
prevederilor legale ºi contractuale.

3. Remarca d-lui Anghel cu privi-
re la evaluarea Romgaz, realizatã cu
ocazia evenimentului BVB din data
de 12 noiembrie 2013, s-a bazat pe
rapoartele de cercetare ale analiºtilor
specializaþi în piaþa de capital din ca-
drul KBC, Unicredit, Swiss Capital
ºi EFG, care au evaluat Romgaz în
cursul anului 2012, în contextul eva-
luãrii Fondului Proprietatea, ºi im-
plicit a fiecãrei entitãþi din cadrul
portofoliului acestuia.

4. Existã o departajare foarte clarã
între entitãþile BCR, între activitatea

de investment banking ºi celelalte
activitãþi ale grupului. BCR Pensii
este o entitate distinctã în cadrul gru-
pului, iar în cazul listãrii Romgaz a
fost un investitor instituþional local,
aºa cum au fost ºi celelalte fonduri
de pensii din România.

De asemenea, vã oferim aceste
clarificãri cu intenþia de a preveni
alte declaraþii care pot apãrea ca o
consecinþã a lipsei de informaþii
exacte sau a informaþiei înþelese
greºit ºi care pot prejudicia reputaþia
BVB, pe care noi suntem datori sã o
protejãm.

Cu stimã,
Ileana Botez
Director Comunicare ºi Marketing
Bursa de Valori Bucureºti

ALIN IACOB, ASOCIAÞIA UTILIZATORILOR
ROMÂNI DE SERVICII FINANCIARE:

“BNR a protejat bãncile
în problema clauzelor abuzive”

B anca Naþionalã a Rom-
âniei (BNR) a protejat si-
stemul bancar ºi contracte-

le de credit care cuprind clauze
abuzive, invocând necesitatea asi-
gurãrii stabilitãþii financiare, ceea
ce nu avantajeazã nici clienþii, nici
bãncile, a declarat ieri Alin Iacob,
preºedintele Consiliului Director
al AURSF (Asociaþia Utilizatori-

lor Români de Servicii Financia-
re). Domnia sa a spus: “Cel puþin
la nivelul BNR a existat o atitudi-
ne de protejare a sistemului bancar
ºi a contractelor existente, cu clau-
ze abuzive, motivându-se stabili-
tatea financiarã.

ALEXANDRU SÂRBU

(continuare în pagina 15)

Mai nou, potrivit Legii 72/2013, Fiscul ar avea dreptul sã intervinã în raporturile
contractuale dintre profesioniºti (persoane juridice), cerând aplicarea unor despã-
gubiri mai mari de cãtre creditorul neplãtit. Dar are dreptul Fiscul sã intervinã în rela-
þiile dintre pãrþi, în condiþiile în care existã principiul numit libertatea contractualã?
În opinia doamnei avocat Daniela Costache, care face parte din echipa casei de in-
solvenþã Rovigo, preconizatele modificãri aduse de ANAF asupra modului în care
vor fi impozitate penalitãþile de întârziere nu pot fi realizate prin nerespectarea prin-
cipiilor de drept civil, a dispoziþiilor Codului civil ºi a prevederilor Legii 72/2013. Ci-
tiþi mai jos argumentaþia domniei sale, care susþine cã obligaþia evidenþierii contabi-
le a veniturilor ºi dreptul creditorului de a-ºi administra veniturile, de a dispune de
acestea, precum ºi posibilitatea de negociere a relaþiilor contractuale nu trebuie
analizate ºi aplicate contrar principiilor economice ºi de drept, iar dreptul de admi-
nistrare este exclusiv al societãþii, obligaþiile sunt expres prevãzute de lege, ele ne-
putând fi prezumate de organele fiscale.

SÃ FIM SOBRI

Anghel, prin Botez
Î

ncerc sã fiu sobru, dar mã buf-
neºte râsul, deºi o stimez pe
doamna Ileana Botez

(ne ºtim de ceva timp).
Cum vine asta - “Existã

o departajare foarte clarã
între entitãþile BCR, …”?

De unde ºtie asta
doamna Botez?!

Lucreazã la BCR?
M-am uitat de trei ori

la semnãturã ca sã mã
conving cã scrisoarea
ne parvine de la Bursã, iar nu de la
BCR.

De când ºtie Directorul de Comu-
nicare al Bursei cum este organizat
Grupul BCR?!

Despre “departajarea foarte clarã
între entitãþile BCR” poate sã vorbeascã

directorul de comunicare al BCR,
dar nu cel de la BVB.

Dimpotrivã, directorul de comu-
nicare al BVB nu poate vorbi decât

despre concertarea dintre BCR (ca
membru al consorþiului de interme-
diere al ofertei de acþiuni Romgaz),

BCR Pensii (BCR deþine
99,99%) ºi operatorul de
piaþã numit Bursa de Valori
Bucureºti, al cãrui preºedinte
– sã-l numim pe numele sãu
din buletin, Lucian Anghel -
este ºi preºedinte al BCR
Pensii.

Legea care defineºte aceastã
relaþie drept “concertare” este
Legea 297/2004 privind piaþa

de capital.

MAKE

(continuare în pagina 5)

VICTIMA PRIMULUI FURT DIN CUTIILE
DE VALORI:

“Banii fizici sunt de mai mare
ajutor în perioadã de crizã”
l Parchetul General a preluat cazurile furturilor
din casetele de valori din Piteºti ºi Ploieºti

Banii fizici sunt de mai mare
ajutor în perioadã de crizã,
motiv pentru care oamenii

aleg sã nu îi þinã tot timpul în depo-
zite bancare, ne-a declarat avocatul
George Moloman, care, în urmã cu
un an, reclama cã îi fusese fraudatã
caseta de valori de la o agenþie din
Bucureºti a Romanian
International Bank (RIB),
de unde i-au fost sustrase
patru lingouri de aur ºi suma de
20.000 euro. Ancheta este în curs de
soluþionare, fiind deja începutã
urmãrirea penalã “in rem”.

Domnia sa a continuat: “Sunt per-
soanecarepreferã sã þinãbanii încase-
te de valori, mai ales în perioade de
crizã, pentruaaveaacces foarteuºor la
ei. Oricând poate sã aparã un chilipir
pe piaþa imobiliarã ºi nu numai, astfel
cã, în perioade de crizã, poþi specula
dacã ai bani cash. Asta se întâmplã
acum în România: vezi o executare, te
duci repede, iei bani ºi ai cumpãrat. Pe

de altã parte, în perioada 2008-2009,
se spunea cã euro se prãbuºeºte. În
astfel de cazuri, oamenii se gândesc
automat la ce s-ar întâmpla în caz de
faliment. Banca nu garanteazã decât
pentru o anumitã sumã. Acesta fiind
spuse, a-i întreba pe clienþi de ce nu îºi
þin banii în depozite, mi se pare o lipsã

de respect faþã de ei”.
La scurt timp dupã re-

clamarea furturilor în
Piteºti, Adrian Vasilescu, consilierul
guvernatorului BNR, Mugur Isãre-
scu, ne declara cã banii lichizi nu ar
trebui þinuþi în casete de valori.
Domnia sa preciza: “Cel mai sigur
sistem de a pãstra banii este contul
de depozit ºi nu sala de casete. Cel
care îºi pune banii în depozite, pri-
meºte dobândã de la bancã. În sala
de casete plãteºte comision ca sã îºi
þinã banii acolo”.

VERONICA PLÃCINTESCU

(continuare în pagina 15)
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MAI EXISTÃ CONªTIINÞÃ SAU NEVINOVÃÞIE
DUPÃ RELAXAREA CANTITATIVÃ?

Truda ºi remuºcãrile unui
asasin economic aflat în
slujba Federal Reserve

Sã mai spunã cineva cã
bancherii care au mili-
tat pentru înfiinþarea

Federal Reserve nu au fost
vizionari! Printr-un lobby
puternic la nivel politic ºi o
propagandã neobositã în
rândul populaþiei, ei au fruc-
tificat înþelegerea de la
Jekyll Island, din 1910, prin aproba-
rea de cãtre Congres a Federal Re-
serve Act, în 23 decembrie 1913.

Dupã o sutã de ani, Fed-ul
ºi-a îndeplinit misiunea pen-
tru care a fost creat: cel mai
mare bailout din istorie pen-
tru Wall Street. Afirmaþia îi
aparþine lui Andrew Huszar
într-un editorial din Wall
Street Journal (n.a. “Confes-
sions of a Quantitative Ea-

ser”, 11 noiembrie 2013).

(continuare în pagina 15)

CÃLIN
RECHEA

Vânzare de urgenþã din Petrom
l Ofertantul, þinut la secret de intermediari l Piaþa a speculat cã ar fi vorba de Fondul Proprietatea sau BERD

Acþiunile SNP Petrom au pi-
cat, ieri, cu 5,59%, dupã ce,
pe piaþã, s-a rãspândit zvonul

cã cineva are la vânzare 0,81% din
acþiuni ºi vrea sã scape de ele repede.
Prin intermediarii Raiffeisen Capi-
tal&Investment ºi Wood&Company,
a fost lansatã o ofertã de “book-buil-
ding” accelerat (n.r. cãutare de poten-
þiali cumpãrãtori).

Se pare cã brokerii au þinut nume-
le vânzãtorului la secret chiar ºi faþã
de cei pe care îi tentau sã cumpere,
iar acesta a fost, pentru unii, un bun
motiv sã refuze oferta. Cu toate
acestea, unele surse vorbeau deja
despre o suprasubscriere a ofertei de

vânzare, la finalul zilei de ieri.
Unii investitori s-au declarat sur-

prinºi de ofertã ºi, deºi s-au declarat
tentaþi, au spus cã nu aveau pregãtitã
o sumã atât de mare de bani.

În piaþã, s-a zvonit cã un posibil
vânzãtor ar fi Fondul Proprietatea,
care a mai fãcut aceastã operaþiune o
datã în acest an, când a vândut 1,1%
din SNP, deºi îºi propusese sã renun-
þe la 1,77%. Presupunerile erau ba-
zate pe faptul cã Fondul Proprietatea
îºi va încheia astãzi oferta de rãscum-
pãrare acceleratã pentru 4,3546% din
acþiunile proprii, pentru care va plãti
600 de milioane de lei.

În plus, administratorul Franklin

Templeton are în faþã o confruntare
cu acþionarii, de la care sperã sã obþi-
nã un nou mandat de administrator,
ºi, în spate, o solicitare clarã din par-
tea celui mai puternic acþionar, fon-
dul american Elliott, sã grãbeascã
vânzãrile din portofoliu ºi sã întoar-
cã banii cãtre acþionari.

Totuºi, în ocazia precedentã în
care a vândut un pachet consistent
din Petrom, Fondul Proprietatea ºi-a
anunþat intenþia în piaþã. Acum, Bur-
sa de Valori Bucureºti nu a afiºat nici
un raport curent pe aceastã temã.

ADINA ARDELEANU

(continuare în pagina 15)

BANCI

REPLICI


